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Kurt Basiner, ameri~ki analiti~ar �� INTERVJU

MAP je dobra poruka, ali ne}e
popraviti politi~ku klimu u BiH
Mnoge EU ~lanice, NATO i SAD cijene tu ~injenicu da je Turska va`an faktor i da mo`e imati veoma 
pozitivnu ulogu � ^injenica da je u Talinu bila Hilari Klinton, a ne D`ejms Stajnberg, posebno je va`na

Razgovarao: 
Tarik LAZOVI] 

Napredak BiH prema
~lanstvu u Sjevernoa-
tlantskom\ savezu

donijet }e BiH vanjsku, ali
ne i unutra{nju sigurnost,
izjavio je u intervjuu za
„Dnevni avaz“ Kurt Basiner
(Bassuener), ameri~ki anali-
ti~ar iz Centra za politiku de-
mokratizacije. 

Vanjska sigurnost 
Prema njegovim ri-

je~ima, odluka dr`ava ~lani-
ca NATO-a da pozovu BiH u
Akcioni plan za ~lanstvo
(MAP) dobra je poruka, ali
isti~e da ne vjeruje da }e ona
popraviti politi~ku klimu u
BiH. 

Prema Basinerovom
mi{ljenju, to je ponajvi{e za-
sluga sna`nog anga`mana tu-
rske diplomatije, ali i nekih
drugih dr`ava. 
� Gospodine Basiner, ranije
ste iznosili stav da je Turska
jedina dr`ava u svijetu koja
pokazuje interesovanje za
napredak BiH. ^ini se da
ste, barem kada je rije~ o
NATO-u, bili potpuno u pra-
vu?

- Nisam promijenio svoje
mi{ljenje da od dr`ava ~lani-
ca Vije}a za implementaciju
mira (PIC) Turska je daleko
najja~i zagovornik euroatla-
ntskih integracija BiH, pose-
bno u NATO. Ima tu jo{ ne-
koliko drugih ~lanica NA-
TO-a koje nisu ~lanice PIC-
a, a koje su doprinijele ovo-
me - Norve{ka, Poljska, Ru-
munija, Slovenija i Hrva-
tska. Ali, svi smo vidjeli u
posljednje vrijeme intenzivi-
ranje turskih diplomatskih
napora za BiH i to nakon pr-
opale butmirske inicijative.
Turski anga`man {iri je od
samog MAP-a i odnosi se i
na druge stvari, ali je MAP
izgledao kao najizvjesniji ko-
rak naprijed. Treba samo po-
gledati putovanja i vidjeti
koliko je samo puta ministar
vanjskih poslova Turske Ah-
met Davutolu bio u BiH i re-
gionu. Postoji stalni i visoki
nivo anga`mana Ankare za
BiH. 
� Da li Vi vidite to poziti-
vnim, s obzirom na to da ima
i nekih negativnih reakcija
na takvu oja~anu ulogu Tur-
ske, posebno iz RS?

- Ne vidim u tome nika-
kvu {tetu, apsolutno. ^uju se
povremeno neke optu`be iz
RS, posebno kada je bilo be-
smislene pri~e oko toga ko }e
biti nadre|en bh. jedinici u
Afganistanu. Ali, zasigurno
nema nikakvih negativnih
efekta. 

� Kako u tom svjetlu kome-
ntirate najavu samita BiH -
Srbija i Turska u Istanbulu?

- Bit }e interesantno vi-
djeti kako }e to pro}i. Iskre-
no, ne znam {ta da o~ekujem
od tog samita. Morat }emo
pri~ekati, ima mnogo va`nih
pitanja izme|u Beograda i
Sarajeva, kao {to je slu~aj
„Gani}“. Razlog zbog kojeg
je sazvan je vjerovatno na-
mjera Turske da malo smiri
stvari u regionu. 
� Kakav je zna~aj MAP-a
za Bosnu i Hercegovinu i {ta
}e to u sigurnosnom i poli-
ti~kom smislu donijeti na{oj
dr`avi?

- Mnogo vi{e zna~i u po-
liti~kom smislu, nego {to }e
se to direktno odraziti na si-
gurnosnu situaciju. Otvara
vrata za razli~ite nivoe sara-
dnje vojske BiH i NATO-a.
Kada je sigurnost u pitanju,
treba razjasniti {ta je zapravo
NATO. To je kolektivna ali-
jansa za sigurnost. Kada po-
stanete ~lanica, imate pravo
na osnovu ~lana 5. sporazu-
ma da zatra`ite za{titu ako
vas neko napadne izvana.
Ali, ono {to NATO ne radi,
jeste da vam ne daje unu-
tra{nju sigurnost. Ona je u
BiH sada garantirana misi-
jom EUFOR-a, koji ima mo}
intervencije u svakoj situaci-
ji. To je najbolja polica osigu-
ranja i oni trebaju ostati do
daljnjeg sve dok BiH ne po-
stane dr`ava koja funkcioni-

ra i sama rje{ava svoje

unutra{nje probleme. 
� Ho}e li ovaj pozitivni ra-
zvoj situacije u dr`avi utje-
cati na politi~ku klimu i
mo`da podsta}i dogovore i
na drugim poljima?

- To }emo vrlo brzo znati,
jer kvaka i jeste u tome da je
ovo uvjetovan poziv. Uvjeto-
van je dogovorom o raspo-
djeli nepokretne vojne imo-
vine. Tu je zapravo rije~ o pi-
tanju dr`avne imovine, {to je
dio uvjeta za zatvaranje
OHR-a. Ovo }e biti test za
politi~ke lidere da li imaju
snage da taj uvjet ispune.
Ho}e li oni sada re}i - evo,
dobili smo ne{to, idemo ri-
je{iti ovo pitanje. Ako me pi-
tate jesam li siguran da }e se
to dogoditi, re}i }u Vam da

uop}e nisam. Svi problemi s
vojnom nepokretnom imovi-
nom su zapravo problemi s
dr`avnom imovinom u cije-
losti, a to ne izgleda ni{ta

bli`e rje{avanju nego kada je
objavljen popis te imovine. 
� [ta se zapravo dogodilo
pa je BiH, pomalo neo~eki-
vano, dobila poziv iz Tali-
na?

- Prije samo dvije sedmi-
ce imali smo stvari koje nisu
bile rije{ene i da se one nisu
dogodile, mi sigurno danas
ne bismo imali pozivnicu za
MAP. Postojala su tri uvjeta,
ako se dobro sje}am - trebalo
je rije{titi prirodu anga`ma-
na bh. jedinice u sastavu
ISAF-a u Afganistanu, ri-
je{titi vi{ak municije i ri-
je{iti pitanje vojne imovina.
Vlasti su se slo`ile oko
na~ina rje{avanja prve dvije
stvari, dok se tre}a, najte`a,
nije ni pomjerila s mrtve

ta~ke. NATO-u je, zapravo,
trebalo ne{to da opravda ovaj
korak. Ne znam da li }e ovo
imati pozitivne reakcije, ne
vidim za sada nikakve rea-
kcije iz politi~ke sfere. U na-
rednih nekoliko sedmica
znat }emo imali ovo ̀ eljeni
pozitivni uticaj makar na
ovo pitanje koje tra`i NATO. 
� Da li politi~ari u BiH ra-
zumiju zapravo zna~aj dobi-
vanja ovog statusa za
dr`avu?

- To je dobro pitanje, ali
nisam siguran da sam najbo-
lja osoba da o tome govorim.
Moj osje}aj je da mnoga pita-
nja iz procesa integracije u
NATO, a jo{ vi{e iz oblasti
evropskih integracija koje su
mnogo kompliciranije, nisu
u potpunosti shva}ene. Po-
stoje ljudi koji `ele da se u
tome napreduje, a ne razu-
miju u cijelosti {ta one
zna~e. Ne vidim da je u ja-
vnost iza{lo u cijelosti zna~aj
ovoga i {ta }e ono zna~iti za
dr`avu. Prosje~an ~ovjek }e
ovo razumjeti kao doprinos
sigurnosti i vidjet }e to kao
pozitivno. ^lanstvo u NA-
TO-u daje sigurnost od
odre|enih vanjskih prijetnji,
ali, na`alost, ne pru`a sigur-
nost od najbli`ih prijetnji
koje ja vidim. Ono {to ne bih
htio vidjeti jeste zaklju~ak da
ako BiH ima MAP vi{e joj
nije potreban EUFOR. To bi

bio potpuno pogre{an za-
klju~ak. 
� Ranije smo iz RS ~uli i
neke najave mogu}eg refere-
ndum o ~lanstvu BiH u Sa-
vezu. Kako to komentirate?

- Imali smo reformu
odbrane koja je sada u cijelo-
sti u dr`avnoj nadle`nosti,
zbog toga te{ko mogu razu-
mjeti kako Republika Srpska
mo`e imati referendum o
ne~emu. Bilo je dr`ava, koje
su to imali, Slova~ka, ali ne
vidim da je to entitetska na-
dle`nost. Znam da je to
ne{to {to Vojislav Ko{tunica
u Srbiji gura i on bi vjerova-
tno volio i da RS to isto ura-
di. Na znam da li je to pra-
vno mogu}e. 

Epizodni anga`man
� Izgleda da su Va{ington i
EU zadovoljni sna`nijim
anga`manom Turske u BiH i
ne protive se naporima
Ankare?

- Vjerovatnije je da ima
razli~itih mi{ljenja i u sa-
mim vladama tih zemalja o
ovome. Turski anga`aman
koji je bio sna`an i prije Bu-
tmira, ali nije bio mo`da ta-
ko vidljiv, uba~en je u brzinu
vi{e. Velik broj dr`ava shvata
da je tako zbog unutra{nje
politi~ke situacije u Turskoj i
zbog li~nog interesovanja
najvi{ih zvani~nika iz Anka-

re. Turska je jedina dr`ava na
horizontu koja je spremna
na takvo anga`iranje i ulogu. 

Mnoge EU ~lanice, NA-
TO i SAD cijene tu ~in-
jenicu da je Turska va`an fa-
ktor i da mo`e imati veoma
pozitivnu ulogu. Nisam si-
guran da su svi uvijek zado-
voljni time, ali su Turci
usko~ili u vakuum, u prazan
prostor. Imali ste samo epi-
zodni anga`man EU i SAD
sa posjetama visokih zva-
ni~nika. Do|u dva zvani~ni-
ka, gotovo kao padobranci,
bez prethodno skuhanog do-
govora i postigne se nikakav
rezultat. 

Zabrinjavala me mo-
gu}nost da se MAP ~uva kao
„strate{ka zaliha“, kao neka-
kva mrkva koja bi bila data
BiH kada se postigne napre-
dak nakon izbora, jer je tako
bilo u Butmiru. Ali, sre}om
to se nije dogodilo, jer bi to
bila lo{a politika. ^injenica
da je u Talinu bila Hilari
Klinton (Hilary Clinton), a
ne D`ejms Stajnberg (James
Steinberg) je u tom smislu
posebno va`na. 
� Ne}u Vas pitati da obra-
zlo`ite za{to je ta ~injenica
va`na...

- Nemojte i ne bih mo-
gao vi{e re}i osim toga da je
to va`no i da se nadam da
}emo u budu}nosti vidjeti
vi{e toga. 

Basiner: Postoji stalni i visoki nivo anga`mana Ankare za BiH

� Kako komentirate {pan-
sku inicijativu u BiH i na-
javu samita u junu u Sara-
jevu?

- Ne znam {ta da mislim
o tome, iskreno. Ne znam
{ta je cilj tog sastanka 2. ju-
na i mislim da niko `iv to
ne zna. Mo`e li biti poziti-

van? Mo`da i mo`e, ali ne
vidim po kojem osnovu i
{ta bi mogao biti razlog za
njegovo odr`avanje. Sada
mi izgleda jo{ vi{e kao si-
mboli~ki napor da se posti-
gne nekakav simboli~ki ci-
lj, a takav pristup obi~no
ne daje nikakve rezultate. 

Simboli~ki napor za simboli~ki cilj




